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آرمان ملی: یک فعال سیاسی اظهار کرد: دولت 
کارآمد دولتی است که بتواند مردم را به مشارکت در 
امور کشور راهنمایی کرده و فضایی مناسب برای جذب 
مشارکت فراهم کند و اینگونه نباشد که تنها دولت 
مسئول همه امور باشد، بلکه به جامعه هم مسئولیت 
بدهد. محمد هاشمی گفت: امام در دوره دولت دفاع 
مقدس به دولت سفارش کرد که هر کاری که مردم 
می توانند انجام دهند را به خود آنها واگذار کند در واقع 
امام)ره( دولت را از دخالت در اموری که در توان اجرای 
مردم قرار دارد، منع کرد و این یعنی مشارکت دادن مردم 
در امور کشور. وی همچنین با اشاره به اینکه حاکمیت 
قانون دومین شاخص دولت کارآمد است، بیان کرد: 
دولتی کارآمد است که براساس قانون عمل کند و در رفتار 
دولت، قانون حاکم باشد. شاخص سوم شفافیت است. در 
حال حاضر به دولت های ما این اتهام وارد می شود که 
دچار رانت های اطلاعاتی هستند، یعنی کسی در دولت از 
تصمیمات کلانی که قرار است گرفته شود، اطلاع داشته 
و از این اطلاعات به عنوان رانت استفاده می کند، زیرا 
این اطلاعات در اختیار همگان نیست. شفافیت یعنی 
رانت های اطلاعاتی در دولت نباشد و تصمیمات دولت 
از طریق رسانه ها به صورت شفاف در اختیار همگان 
قرار گیرد. وی ادامه داد: پاسخگویی شاخص دیگری 
برای دولت کارآمد است. پاسخگویی یک اصل مهم در 
مدیریت در هر سطحی است به این معنا که اختیار با 
خود مسئولیت به همراه دارد و مثلا اگر من اختیار انجام 
کاری را بر عهده گرفتم، باید پاسخگو هم باشم. با این 
حال ساختار سیاسی ما به گونه ای است که نهادهای 
قدرتمندی وجود دارند که از مواهب نظام و کشور 
استفاده می کنند، اما پاسخگو نیستند. از سویی دولت هم 
به اندازه کافی پاسخگوی عملکرد خود نیست. هاشمی 
تصریح کرد: اگر دولتی شاخص های دولت کارآمد را 
داشته باشد، دولتی نیرومند خواهد بود در غیر اینصورت 
دولتی ضعیف است و دولت ضعیف، کارآمد نیست. 
معمولا دولت های نیرومند، دولت های حزبی هستند، 
یعنی حزب براساس یک برنامه روشن از مردم رای گرفته 
و تشکیل دولت را بر عهده می گیرد و برنامه های وعده 
داده شده را اجرایی می کند در حالی که ما دارای چنین 
شرایطی نبوده و دولت های حزبی نداریم. وی همچنین با 
بیان اینکه مشکلاتی که برای دولت ها برشمردم همیشه 
در این چهل سال وجود داشته است و در زمانی تشدید 
شده و در زمان دیگری کمتر شده است، افزود: با وجود 
این ساختار و شرایطی که داریم، هیچ دولتی نمی تواند 
نیرومند و کارآمد باشد، مگر اینکه تصمیم گرفته شود که 
شرایط تغییر کند. من معتقدم راه حل نهایی تجمیع همه 
قدرت ها در یک کانون به نام دولت است، زیرا اگر قدرت 
پراکنده باشد و به صورت جدا و موازی عمل کند، دولت ها 
ضعیف خواهند بود و مشکلات ادامه خواهد داشت. در 
این راستا نهادهای موازی و غیرضرور باید حذف شوند، 
زیرا همه مشکلات مربوط به دولت یا رئیس جمهور و یک 

وزیر نیست، بلکه مشکلات عمومی هستند.

» انتخابات مجلس ۹۸ مشروعیت داشت اما 
از مقبولیت که ناشی از مشارکت حداکثری است 
برخوردار نبود.« این جمله ای است که حجت الاسلام 
حسین ابراهیمی از اعضای جامعه روحانیت مبارز به 
خبرآنلاین می گوید. او بر این باور است که اصولگرایان 
هم باید به همه سلایق و اقوام مختلف احترام بگذارند 
و ضمن رد ادعاها مبنی براینکه اصولگرایان به دنبال 
مشارکت حداقلی هستند با بیان اما  و اگرهایی به 
خبرآنلاین می گوید: »این گونه نیست که اعتقاد 
اصولگرایان به مشارکت حداقلی باشد بلکه باید مردم 
باید حداکثری شرکت کنند حال اگر کسی غیر این 
باور داشته باشد خلاف نظر حضرت امام و رهبری 
است. در این راستا یک عضو جامعه روحانیت مبارز در 
خصوص مشارکت محدود در انتخابات اظهار داشت: 
مشارکت حداکثری، مطلوب همه مسئولان و مردم 
است مبنی بر اینکه ما در انتخابات، حضور حداکثر 
مردم را در صحنه داشته باشیم و این مشارکت 
حداکثری در مشروعیت نظام و مقبولیت کسی که 
انتخاب می شود و در عین حال قدرت دولتی که 
عهده دار کارهای نظام می شود می افزاید. از این رو هر 
اندازه میزان مشارکت بیشتر باشد توان دولت و اقتدار 
دولت و همکاری مردم با دولت افزایش پیدا می کند 
که در نتیجه موجب قوام نظام است. البته گاهی 
مانند انتخابات مجلس ۹۸ پیش  می آید که تقریبا 
می توان گفت مشارکت حداکثری وجود نداشت در 
واقع مشروعیتش را دارد اما مقبولیت لازم را نداشت. 
بنده بر این باورم که باید تلاش کرد حداکثر مردم در 
انتخابات حضور پیدا کنند و راه آن هم افزایش رغبت 
در آنها است یعنی افراد، احزاب و جریانات سیاسی 
که به صحنه انتخابات می آیند باید فعالیت کنند تا 
مردم در صحنه حضور پیدا کنند و موجب دوام نظام 
شوند. خبرآنلاین نوشت، حجت الاسلام حسین 
ابراهیمی بیان کرد: اعتقاد بنده به مشارکت حداقلی 
نیست بلکه بر این باورم، مشارکت حداکثری مطلوب 
همه مسئولان و مردم است چراکه انقلابی که مردم 
با آن همه شور و هیجان به پا کرده اند و امام )ره( هم 
توانست دل ها را تسخیر کند همان تفکر و نگاه باید 
در انتخابات حاکم باشد. و این نگاه موجب سربلندی 
نظام و اقتدار دولت و مردم است یعنی هرگاه مردم 
مشارکت حداکثری داشته اند این مشارکت به توسعه 
و بازسازی کشور و تمام ابعاد فنی و علمی کمک کرده 
است، بنابراین لازمه موفقیت، مشارکت حداکثری 
است. وی در خصوص راهکارهای افزایش مشارکت 
افزود: درباره راهکارهای افزایش مشارکت می توان 
گفت که عملکرد مسئولان می تواند مردم را به 
صحنه آورد اگر مسئولان خدمتگزار مردم باشند و 
در عمل هم نشان دهند دلسوز مردم بوده و به دنبال 
حل مشکلات مردم هستند یقینا افزایش مشارکت 

اتفاق می افتد. 

محمد         هاشمی:
 نهادهای موازی دولت ها 

را ضعیف کرده است
    با   این وجود، هیچ دولتی  

نمی تواند کارآمد باشد

عضو     جامعه       روحانیت:
 انتخابات مجلس مشروعیت 

داشت اما مقبولیت نه!
   مشکلات معیشتی مردم حل شود

  مشارکت افزایش خواهد یافت

ادامه از صفحه 2
 ایشان با اشاره با اختلاف برداشتی که مجلس از کار دولت دارد، 
افزودند: این اختلاف نظرها قابل حل است و باید دو طرف، قضیه 
را با همکاری یکدیگر حل کنند و نباید اختلاف ها رها و یا تشدید 
شود که نشان دهنده دوصدایی باشد. مقام معظم رهبری تاکید 
کردند: دولت خود را موظف به عمل به قانون می داند و باید به این 
قانون که قانون خوبی است، به دقت عمل شود. حضرت آیت ا... 
خامنه ای ادبیات آمریکا و سه کشور اروپایی در قبال کاهش 
تعهدات برجامی ایران را مستکبرانه، طلبکارانه و غیرمنصفانه و 
ادبیاتی غلط خواندند و گفتند: جمهوری اسلامی از روز اول و تا 
مدت طولانی، بر اساس تعالیم اسلام به تعهدات خود عمل کرد اما 
طرفی که از روز اول به تعهدات خود عمل نکرد همین چهار کشور 
بودند، بنابراین آنها باید مورد عتاب و خطاب و بازخواست قرار 
گیرند. ایشان افزودند: وقتی آمریکا از برجام خارج شد و دیگران 
هم با او همراهی کردند، دستور قرآن این است که تو هم تعهد را 
رها کن که با این حال باز هم دولت محترم ما تعهدات را رها نکرد 
و به تدریج بخشی از آنها را کاهش داد که البته این موارد نیز در 
صورت عمل کردن آنها به وظایف شان قابل برگشت است. مقام 
معظم رهبری نتیجه ادبیات استکباری را افزایش نفرت مردم 
ایران از غربی ها دانستند. ایشان گفتند: در این میان آن دلقک 
صهیونیست بین المللی دائم می گوید ما نمی گذاریم ایران به سلاح 
هسته ای دست یابد، درحالی که باید به او گفت اگر جمهوری 
اسلامی تصمیم به دستیابی به سلاح هسته ای داشت، او و بزرگ تر 
از او هم نمی توانستند مانع شوند. حضرت آیت ا... خامنه ای تاکید 
کردند: آنچه مانع جمهوری اسلامی برای ساخت سلاح هسته ای 
است، فکر و مبانی اسلامی است که ساخت هر سلاحی اعم از 
هسته ای یا شیمیایی را که موجب کشتار مردم عادی می شود، 
ممنوع می داند. ایشان با یادآوری قتل عام ۲۲۰هزار نفر در 
بمباران اتمی آمریکا و همچنین محاصره مردم مظلوم یمن 
و بمباران بازار و بیمارستان و مدرسه به وسیله جنگنده های 
ساخت غربی ها، گفتند: کشتار غیرنظامیان و مردم بی گناه روش 
آمریکایی ها و غربی هاست و جمهوری اسلامی این روش را قبول 
ندارد و بر همین اساس به سلاح هسته ای فکر هم نمی کند. 
مقام معظم رهبری تاکید کردند: اما ما برای کسب توانایی های 
هسته ای متناسب با نیازهای کشور مصمم هستیم و به همین 
علت، حد غنی سازی ایران ۲۰ درصد نخواهد بود و تا هرجا 
که لازم و نیاز کشور باشد اقدام خواهد کرد مثلا برای پیشران 
هسته ای یا کارهای دیگر ممکن است غنی سازی را به ۶۰ درصد 
هم برسانیم. حضرت آیت ا... خامنه ای افزودند: البته یک قرارداد 
چندساله ای گذاشته شده که اگر آنها عمل کنند ما هم تا همان 
چند سال عمل خواهیم کرد اما غربی ها به خوبی می دانند که ما 
به دنبال سلاح هسته ای نیستیم. مقام معظم رهبری خاطرنشان 
کردند: موضوع سلاح هسته ای بهانه است، آنها حتی با دستیابی 
ما به سلاح های متعارف هم مخالفند چون می خواهند مؤلفه های 
قدرت را از ایران بگیرند. حضرت آیت ا... خامنه ای با اشاره به این 
واقعیت که نیروگاه های هسته ای با تامین انرژی سالم تر، تمیزتر 
و ارزان تر یکی از مهم ترین منابع انرژی در آینده نه چندان دور 
خواهند شد، نیاز کشور به غنی سازی را یک امر مسلم خواندند و 
گفتند: غنی سازی را نمی شود آن روز شروع کرد بلکه باید از امروز 
برای نیاز آن زمان آماده شد. ایشان افزودند: غربی ها می خواهند 
در روزی که ایران به انرژی هسته ای نیاز پیدا می کند، محتاج 
آنها باشد و آنها این نیاز ما را وسیله ای برای تحمیل، زورگویی و 
باج خواهی های خود قرار دهند. مقام معظم رهبری تاکید کردند: 
جمهوری اسلامی در قضیه هسته ای نیز همانند سایر قضایا 
عقب نشینی نخواهد کرد و در مسیر آنچه که مصلحت و نیاز امروز 

و فردای کشور است، با قدرت پیش خواهد رفت.

رهبر معظم انقلاب در دیدار  با  اعضای مجلس خبرگان:

  مجلس و دولت اختلاف نظرشان 
را حل کنند

گــــزارش

آرمان ملی:  شرایط امروز جامعه تحت تاثیر مولفه های گوناگونی چون تاثیر تحریم ها، تنگناهای اقتصادی و معیشتی، انتخابات 1400 و حواشی پیرامون برجام و توافقات طرفین قرار دارد.  این در 
حالی است که برخی تحلیلگران این مولفه ها را در هم تنیده و به هم وابسته قلمداد می  کنند و معتقدند که رفع هریک از این مسائل و مشکلات وابسته به حل مشکل دیگری است. از این رو است 
که مطرح می شود برخی از این مشکلات باید همزمان حل و فصل شود تا تاثیر و نتیجه های آن در جامعه به طور ملموس مشاهده گردد. آنچه مسلم است ادامه روند موجود نه تنها باعث افزایش 
نخواهد شد بلکه حضوری حداقلی را رقم خواهد زد. قدر مسلم روابط بین الملل به ویژه حل و فصل مساله لغو تحریم ها و احیای برجام می تواند تاثیر بسزایی در بهبود شرایط جامعه داشته باشد. 
این در حالی است که ایران به دنبال رفع همه تحریم ها و بازگشت همه طرف های برجام به وظایف و تعهدات خود است و در نقطه مقابل آمریکایی ها و اروپایی ها نیز به دنبال گسترش توافقات تا 
سطوح بالاتر هستند. باید دید در نهایت مجموعه مولفه های بر شمرده شده چگونه آینده سیاسی، اجتماعی و اقتصادی کشور را تحت تاثیر خود قرار خواهد داد. برای بررسی حواشی برجام و  لغو 

تحریم ها، انتخابات 1400 و مشارکت مردم، و آنچه در که سپهر سیاسی ایران می گذرد»آرمان ملی« با صادق زیباکلام استاد دانشگاه به گفت و گو پرداخته است که می خوانید.

 آینده ایران و آمریکا،  برجام و مذاکرات چه خواهد 
شد؟ 

به نظرم از این موضع گیری های ایران که بگذریم که 
می خواهد این پیام را به داخل بدهد که آمریکا مجبور شد 
دوباره به برجام برگردد، مقاومت ما، مقاومت مردم و ملت 
تودهنی مهمی به آمریکا زد و چنین عکس العمل هایی سیاسی. 
واقعیت این است که هم آمریکایی ها می خواهند یک توافق 
ضمنی، تنش زدایی با ایران صورت بگیرد و هم ایران مایل است. 
دلایل ایران واضح است. اصلی ترین و بنیادی ترین دلیل برای 
اینکه چرا می خواهد یک نرمش قهرمانانه با واشنگتن انجام 
دهد، همانطور که قبلا در گفت وگو با روزنامه شما اشاره کردم، 
مشکلات و مسائل اقتصادی است. الان حدود بیش از دو سال 
است که اصولگرایان و تندروها، جبهه پایداری و هر نام دیگری 
که بگذاریم تمام مشکلات و ناکامی های اقتصادی و گرانی را به 
دولت آقای روحانی حوالت می دهند که دولت ایشان ناتوان بوده، 
آقای روحانی آنطور که باید و شاید نتوانسته مشکلات و مسائل 
اقتصادی کشور را حل کند و ای مردم اگر گرانی و تورم و بیکاری 
هست، اینها همه به ناتوانی های دولت آقای روحانی برمی گردد 
و ربطی به مباحث سیاست های خارجی و آمریکاستیزی ندارد 
و مشکل هر چه هست در ناتوانی های آقای روحانی است. منتها 
این داستان تا ابد که نمی تواند ادامه داشته باشد. این داستان 
با روی کار آمدن یک دولت تندرو در خرداد سال آینده یا آقای 
سعید جلیلی یا قالیباف رئیس جمهور می شود، احتمال کمی 
دارد که در دقیقه نود تصمیم نظام اینطور باشد که آقای رئیسی 
یا قالیباف رئیس جمهور شود، به هر حال رئیس جمهور 14۰۰ 
از بدنه اصلی حاکمیت خواهد بود و هرکدام که انتخاب شوند، 
)جلیلی، سردار محمد، رئیسی، قالیباف( می دانیم که مشکلات، 
مسائل و دشواری های اقتصادی همچنان ادامه خواهند داشت 
و روحانی نیست که مشکلات را گردنش بیندازیم و باید گردن 
رئیس جمهور جدید بیندازیم. و این هم نمی شود. بنابراین 
باید تغییری در سیاست خارجی ایران به وجود بیاید و بتواند 
حداقل نفت را به صورت آزادانه و نه به صورت قاچاق و با تخفیف 
زیاد، حداقل روز یک میلیون نفت را صادر کند و پولش را به 
صورت آزادانه و علنی به کشور بازگرداند و این مستلزم آن 
است که مقداری از تحریم ها که دست رئیس جمهور است، 
کاهش پیدا کند و اروپایی ها نقش سازنده تری داشته باشند در 
اینکه ایران بتواند به نیازهای اقتصادی اش در زمینه صادرات 
و واردات، و انتقال مالی دست پیدا کند. همه اینها مستلزم 
تنش زدایی ابتدایی با آمریکاست. من اسمش را برجام 14۰۰ 
می گذارم. می توانیم اسمش را نرمش قهرمانانه بگذاریم ولی 
می دانیم در مورد چه چیزی صحبت می کنیم. بعد از اینکه 
دولت در 14۰۰ سر کار آمد اگر توافق حداقلی صورت نگیرد 
می دانیم که اقتصاد ما به همین صورت باقی خواهد ماند. نفت 
نمی توانیم صادر کنیم، نفتی که به صورت قاچاق صادر می شود، 
نمی توان پولش را به راحتی به کشور منتقل کنیم و این وضعیت 
قفل شده اقتصادی ادامه خواهد داشت و این چیزی نیست که 
مسئولان می خواهد. بنابراین توافق صورت خواهد گرفت. البته 
آمریکایی ها و اروپایی ها فقط به دنبال توافق اولیه و مقداری 
شل شدن تحریم ها نیستند. هم اروپایی ها و هم دولت آقای بایدن 
می خواهند توافق جدی تری صورت بگیرند. می خواهند پیرامون 
حضور ما در لبنان،  سوریه و یمن هم توافقاتی صورت بگیرد. اما 
جمهوری اسلامی به هیچ وجه نمی خواهد در این زمینه ها توافق 
کند و فقط می خواهد توافق اولیه ای انجام شود که بتواند به 

دارایی هایش دست پیدا کند.
 یعنی اهداف ما و غربی ها متفاوت است؟

بله تا حدودی اینطور است. ما هیچ اهداف بلندمدتی نداریم. 
یک هدف کوتاه مدت داریم که تحریم ها کاهش پیدا کند و 
وضع اقتصادی دولت خوب شود که از وضعیت بحران اقتصادی 
بیرون بیاییم. این تنها هدف جمهوری اسلامی است. اما هدف 
بلندمدت تر غربی ها این نیست که وضع اقتصادی جمهوری 
اسلامی در نتیجه برداشته شدن برخی تحریم ها برداشته 
شود. آنها اهداف بلندمدت در خصوص فعالیت های هسته ای و 

موشک سازی و حضور در کشورهای دیگر دارند. 
  اینجا تضاد منافع بلندمدت به وجود نخواهد آمد؟

الان که در اسفند ۹۹ هستیم ممکن است بگوییم هیچ جور 

حاضر نیستیم درخصوص فعالیت های جدید کشوربا دیگران 
مذاکره کنیم و می خواهیم تحریم ها تا حدی کاهش پیدا کند. ..

 یعنی همان برداشته شدن تحریم ها تا حدودی. 
بله همان برداشته شدن تحریم ها تا حدودی. اگر این اتفاق 
بیفتد، ای بسا با وساطت اروپایی ها اهداف بلندمدت تر هم 
مذاکراتی انجام داد. فراموش نکنید ما مدام در مورد ایران و 
غرب صحبت می کنیم یعنی ایران و آمریکا و اروپا. این وسط 

نباید قدرت های دیگر را فراموش کنیم.  
 مقصودتان کدام قدرت های دیگر است؟

عربستان، کشورهای حاشیه خلیج فارس را می توانیم در 
همان اردوگاه عربستان بدانیم.

  چه نقشی برای اینها متصور هستید؟
اگر با آمریکا و اروپا به توافق برسیم اما اسرائیلی ها گفته اند 
حاضر به تحمل فعالیت های هسته ای ما نیستند. با توجه به 
اینکه سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران نابودی اسرائیل 
است، نمی شود گفت شما به برنامه هسته ای ما کاری نداشته 

باشید. 
 ولی پاکستان هم یک کشور اسلامی است اما 
اسرائیل یک بار هم نگفته پاکستان چه می کند، چند 

بمب دارد، موشک هایش به اسرائیل می رسد یا نه. 
بله کاملا درست است. فعالیت هسته ای و سلاح هسته ای 
پاکستان هیچگاه برای اسرائیلی ها مطرح نبوده چون پاکستان 
هیچگاه نگفته می خواهم اسرائیل را نابود کنم. الان که آقای 
عمران خان که یک غیرنظامی است رئیس جمهور شده، اما 
پاکستانی ها نگفته اند می خواهیم اسرائیل را نابود کنیم. اما در 
مورد ما وضع فرق می کند، رسما گفته ایم اسرائیل باید نابود 
شود. مجلس شورای اسلامی مصوبه تصویب کرده و از دولت 
خواسته است. پس نمی شود توقع داشت کاری به کار ما نداشته 
باشند. نتانیاهو و دیگر رهبران اسرائیل بارها گفته اند اگر آمریکا 
و غرب نتوانند با مصالحه و مذاکره جلوی فعالیت های هسته ای 
ایران را بگیرند، من خواهم گرفت و مقصودش هم احتمالا حمله 

به تاسیسات هسته ای ایران است.
 شــما واقعا فکر می کنید ممکن است به تاسیسات 

هسته ای ایران حمله شود؟
اگر هیچ توافقی بین ما و آمریکایی ها و اروپایی ها صورت 
نگیرد، دشمنان دست روی دست نخواهند گذاشت که ما در 

زمینه هسته ای مطابق برنامه پیشرفت کنیم. 
  واکنش ایران چه خواهد بود؟

به تبع ایران واکنش نشان خواهد داد. شاید حزب ا... اسرائیل 
را مورد هدف قرار دهد.

  و بعد؟
بعدش را نمی دانم خدا عالم است. چیزی که من می دانم 
این است که اگر کار به رویارویی نظامی بین ما و اسرائیل 
برسد، قطعا آمریکایی ها به نفع آنها مداخله خواهند کرد. چه 
کسی مثل ترامپ رئیس جمهور باشد یا بایدن فرقی ندارد. اگر 
درگیری به وجود بیاید یقین بدانید که آمریکایی ها هم مداخله 

خواهند کرد. 
 شما به برخی در فضای سیاسی تندرو می گویید 
ولی خودشان به خودشان انقلابی می گویند و معتقدند 
غرب و آمریکا به نوعی از توان نظامی ایران در هراس 
هستند. پس چطور می گویید به ما حمله نظامی خواهند 
کرد. فکر نمی کنید توان نظامی ایران به گونه ای است که 
می تواند ضربات جدی به منافع آمریکا و غرب در منطقه 

وارد کند؟
قطعا ایران و متحدانش می توانند صدمات و لطماتی جدی به 
منافع غرب و متحدانش در منطقه وارد کنند. اگر درگیری به 
وجود بیاید ما موشک هایی به امارات، عربستان، بحرین شلیک 
خواهیم کرد، احتمالا حشدالشعبی پایگاه های آمریکایی را در 
عراق مورد هدف قرار خواهد داد، حتی در افغانستان ممکن 
است حملاتی نسبت به آمریکایی ها صورت بگیرد. حزب ا... 
موشک های زیادی را به سمت اسرائیل پرتاب خواهد کرد. منتها 
ببینیم در نتیجه همه اینها چه تلفاتی به آمریکا و متحدانش 
وارد خواهد شد. فرض کنیم موشک هایی که حزب ا... به سمت 
اسرائیل شلیک می کنیم مثلا 1۰ هزار اسرائیلی را از بین ببرد. 
موشک هایی که به عربستان شلیک شود تلفات انسانی داشته 

باشد یا تاسیسات نفتی را از بین ببرد، ایضا نیروهای نظامی 
آمریکا در منطقه، خلیج فارس، عراق یا افغانستان، ولی بعد نوبت 
غربی هاست و من فکر می کنم بعد از شروع درگیری نظامی 
وضعیت چندان قابل پیش بینی نباشد. اینکه گفته می شود 
غربی ها به خودشان اجازه نمی دهند با ما از نظر نظامی وارد 
درگیری شوند، به نظرم آنها در زمانش ورود خواهند کردم. 
امیدوار هستم که کار به جاهای باریک نکشد اما در پاسخ سؤال 
شما که گفتید اگر با آمریکا به توافق اولیه درخصوص تحریم ها 
برسیم ولی فعالیت های نظامی و هسته ای همچنان ادامه داشته 
باشد، به نظرم اسرائیلی ها ساکت نمی مانند. حتی قبل از توافق 
هسته ای در سال ۹۲ هم که مذاکرات شروع شد، اسرائیلی ها 
نگران بودند و اوباما عملا آنها را مهار کرده بود که ما با ایران 
مذکره می کنیم و اگر مذاکره به جایی نرسید شما برنامه خودتان 
را داشته باشید. خب مذاکرات به نتیجه رسید، حدود ۲1 ماه 
آقای ظریف و جان کری مذاکره کردند و نهایتا در تیر ۹4 منجر 
به برجام شد. یعنی آن زمان هم همین مسئله که اسرائیلی ها 
می خواستند به تاسیسات هسته ای ما ضربه بزنند، مطرح شده 
بود. سال آینده هم این داستان هست و به فرض اگر با اروپا و 
آمریکا به توافق برسیم، و همچنان فعالیت ها ادامه یابد، جواب 
قوی  نخوئاهیم گرفت و احتمالا مشکلاتی به وجود خواهد آمد.

 و در رابطه با سعودی ها؟
فرق می کند. آنها از نظر نظامی در حدی نیستند که به 
تاسیسات نظامی و هسته ای ما حمله کنند اما به نظرم آنها هم 
به سمت و سوی هسته ای شدن پیش خواهند رفت همچنان 
که الان امارات نیروگاه هسته ای ایجاد کرده و اتفاقا یکی از 
دلایلی که غرب به خصوص آمریکا نگران ماست، اینکه با توجه به 
وضعیت شکننده و پر از رقابت و دشمنی که در خاورمیانه وجود 
دارد، اگر ایران به فعالیت هسته ای ادامه دهد ،  عربستان و امارات 
و شاید عراق و کویت هم این کار را بکنند و سوالی که مطرح 
می شود این است کشورهای خاورمیانه که همه کشورهایش 
هسته ای شده اند امن تر است یا خاورمیانه ای که کمتر قدرت 

هسته ای دارد. مسلم است که دومی خاورمیانه امن تری است.
سر مسئله هسته ای اجتناب ناپذیر خواهد بود و اتفاق  پس معتقدید که توافق کلی میان ایران و غرب 

می افتد.
بله من یقین دارم که این اتفاق خواهد افتاد. البته مسئله 
آمریکاستیزی مطرح است، چون اگر قرار باشد با آمریکا به 
توافق برسیم این سؤال مطرح می شود که پس در 4۲ سال، چرا. 
اینکه برای نظام کار سختی خواهد بود که چطور به تندروها 
پاسخ دهند با آمریکا توافق کردیم. ولی ظاهرا در بلندمدت این 

اجتناب ناپذیر است.
 یــک سؤال هم راجع به انتخابات 1400 در رابطه با 
اصلاح طلبان می پرسم. گویا اصلاح طلبان حرکت جدیدی  را 
شروع کرده اند و می خواهند در انتخابات شرکت کنند و گویا 
نامزدهایشان هم یکی یکی به میدان می آیند. در مورد دکتر 
عارف و آقایان پزشکیان و کواکبیان خیلی جدی صحبت 

می شود. نظرتان چیست؟
قرارمان این بود که راجع به آینده توافق بین ایران و برجام صحبت 

کنیم. مسئله اصلاحات را به یک گفت وگو دیگر موکول کنیم.
 اما در حد یک پاسخ هم اگر ممکن است بفرمایید.

به نظرم آقایان محمدرضا عارف، مصطفی کواکبیان، مسعود 
پزشکیان همه وقتشان را تلف می کنند.

  چرا؟
چون بدنه اجتماعی اصلاح طلبانی یعنی ۲4 میلیونی که به آقای 
روحانی رای دادند، یک و نیم میلیون نفری که به دکتر عارف در 
تهران در اسفند ۹4 رای دادند، هنوز تصمیم به مشارکت نگرفته اند 
و اصلاح طلبانی که اصرار دارند در انتخابات مشارکت فعال داشته 
باشند، به نظرم دارند تتمه و باقیمانده آبرو و حیثیت اجتماعی 

اصلاح طلبان را با شرکت در انتخابات از بین می برند. 
 خیلی قرص و محکم در این خصوص صحبت کردید. 

توضیح اینکه چرا محکم صحبت می کنم و اینکه این آقایان 
وقتشان را تلف می کنند اگر اجازه دهید به یک گفت وگوی دیگر 

موکول کنیم.
من از هم شما ممنونم.  ممنونم.

صادق زیباکلام در گفت وگو با »آرمان ملی« مطرح کرد

از برجام١٤٠٠ تا توافق 
احتمالی با غرب

    امیدواریم کار به جاهای باریک نکشد
    رئیس جمهور آینده از بدنه اصلی حاکمیت خواهد بود

ادامه از صفحه یک / که در دوران مسئولیت مورد 
کمترین نظارت ها قرار داشت و مثلا 3 وزیرش در 
یک برگه A4 بدون سربرگ  ۸هزار میلیارد تومان 
را دراختیار بابک زنجانی قرار دادند با کشور چه کرد؟ 
باوجود افزایش قیمت نفت رشد اقتصادی کشور 
منفی شد و عواقب ماجراجویی های بی موردش که با 

یک سخنرانی راجع به هولوکاست محکومیت شورای 
امنیت سازمان ملل را به دست آوردیم بر سر منافع 
ملی چه آمد؟ هرگز مشخص نشد که آن ۸۰۰ میلیارد 
دلار درآمد کشور در دو دولت مذکور چگونه هزینه 
شد؟ رئیس جمهور در مجلس عزای هوگو چاوز مادر 
او را در آغوش گرفت و در سفر آخر به نیویورک 15۰ 

نفر اقربا را همراه خود برد و حتی در آخرین روزهای 
تصدی اش 1۶میلیارد تومان به دانشگاه متعلق به 
خود اختصاص داد که البته هنوز وجود نداشت... 
این عملکرد و عواقب و هزینه هایش که هنوز دامن 
کشور را رها نکرده است وجود دارد ولی اصولگرایان 
یکبار بابت حمایت های همه جانبه و خسارت بار خود 
از دولت های نهم و دهم از مردم عذرخواهی نکرده اند! 
آقای حدادعادل اعلام می کند که آقای احمدی نژاد 
دروغ چندش آوری را مطرح کرده است ولی هرگز 

تاکنون انواع سخنان او که همواره صحیح و سقیم را 
با هم جمع می کند و بیان می دارد و بزرگان بسیاری 
را رنجانده است و غائله آفرین شده مورد انکار قرار 
نداده است. آقای احمدی نژاد در گفت وگوهای اخیر 
خود ثابت کرده است که حداقل در روش هایش هیچ 
تغییری نکرده و اگر بنا به حق طلبی و دفع انحراف از 
امور کشور بود آقایان اصولگرا خیلی زودتر یعنی همان 
سال ها که با ایشان ماه عسل گرفته بودند و دلسوزان 

کشور خون جگر می خوردند باید کاری می کردند

داستان احمدی نژاد و اصولگرایان !

یـــادداشت

هر فردی به ایران و فرهنگ آن خدمتی کند، این خدمت از چشم ملت 
ما دور نمی ماند و عاقبت روزی تاریخ ارزش و قدر او را پاس می دارد. البته 
اگر این قدرشناسی ها و اعتباربخشی ها در زمان حیات خادمان مردم 
انجام شود بسیار ارزشمندتر است، زیرا زمینه گسترش خدمات آنها را 
بهتر می سازد. تاریخ مردم شناسی ایران در هشتاد سال گذشته قابل نقد و 
تحلیل است، اما در عین حال مردم شناسان ایرانی نقش مهمی در شناخت 
و شکل دادن فرهنگ معاصر ایران داشته اند و باید این نقش دیده شود. ما 
نیازمند توجه جدی به نقش و عملکرد سازنده همه محققان به ویژه مردم 
شناسان مان داریم. مسأله این نیست که بخواهیم از کسی ستایش کنیم، 
مسأله توجه کردن و اعتبار بخشیدن به کنشگری و کنشگران فرهنگی 
است. سیطره سیاست از یکسو و سیطره سلبریتی های ورزشی و سینمایی 
و ... از سوی دیگر مانع از این شده است که قهرمانان فرهنگی که برای 
این سرزمین و فرهنگ آن سخت و جانانه کوشیدند و می کوشند، دیده 
و شنیده شوند. بسیارند کنشگران بزرگ فرهنگی ایران معاصر که حتی 
نام آنها در گوش دانشجویان و نسل امروزی ما کاملا غریبه و ناآشناست.  
بعید می دانم نام استادان جواد صفی نژاد، صادق همایونی، ابوالقاسم 
انجوی شیرازی، هوشنگ پورکریم، علی بلوکباشی، مرتضی فرهادی، 
باجلان فرخی، صادق کیا، اسکندر امان الهی بهاروند و بسیاری دیگر از 
مردم شناسان و فولکلوریست های بزرگ ایرانی برای نسل امروز ما آشنا 
باشد. این گمنامی شایسته و بایسته مردم ایران و فرهنگ آن نیست. این 
قهرمانان، راویان صادق فرهنگ مردم ایران نقش مهمی در ساخته شدن 
فرهنگ و جامعه معاصر ایران داشته و دارند. آنها مادرانه از ارزش های 
انسانی و اخلاقی این سرزمین مراقبت کرده و می کنند. این مراقبت ها 
برای انسانی تر کردن جامعه ما نیازی مبرم و ضرورت اجتناب ناپذیری 
است. شاید از این شگفت انگیزتر نباشد که ما هیچ  خیابانی و هیچ نماد و 
نشانی به یادبود و احترام محققان فرهنگ مردم ایران نداریم؛ همین ایرانی 
که سرزمین قصه هاست، خاستگاه و زادگاه بسیاری از ارزشمندترین 
آیین های انسانی و اخلاقی است. نمی دانم به راستی چرا ما چنین سرِستیز 
با فرهنگ مردم داریم؟ می دانید تلخی این قصه کجاست؟  سرنخ هرگونه 
توسعه در این سرزمین در این است که باید از درون گفت و گوی خلاق و 
فعال با میراث فرهنگی، تاریخ و سنت های خود راه های امروزی شدن خود 
را بسازیم و فرهنگ مردم و محققان آن نقش مهمی در این گفت و گو دارند. 
شگفتا که برای توسعه مشتاقیم اما از فرهنگ مردم بیزاری می جوییم. 
نمی دانیم یا نمی خواهیم بدانیم که بدون توجه جدی و واقعی به فرهنگ 
مردم )در معنای دقیق و جامع آن( راهی به سوی بهروزی نخواهیم گشود.

چرا قهرمانان فرهنگ مردم ایران گمنامند؟

نعمت ا... فاضلی 
استاد دانشگاه

نگــــاه

  عکس :  آرمان ملی/ فاطمه فتاحی


